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Zusammenfassung 

Spätestens seit dem Wirken Marcions stellt sich die Frage, ob zwischen Al-
tem und Neuem Testament bzw. zwischen Auftreten Jesu, paulinischer und 
johanneischer Literatur eine Einheit besteht und wenn ja, wie sie zu fas-
sen ist. Der vorliegende Artikel untersucht das Verhältnis zwischen Altem 
Testament, Jesus und Paulus und kommt zum Ergebnis, daß Jesus die Erfüllung der 
im Alten Testament bezeugten Offenbarung ist und diese somit bestätigt und Paulus 
trotz der augenscheinlichen Spannung seiner Lehre und seines Wirkens zum Auftre-
ten des irdischen Jesus die in diesem – seinem Wirken, seinem Tod und seiner Auf-
erstehung – geschehene Offenbarung Gottes treu und sachgemäß weiter bezeugt hat.

Abstract

Very early in the history of the Church, the question was raised wheth-
er or in what sense there is a true unity between the Old and the New Tes-
tament, as well as between the mission of Jesus, the understanding of it in 
the Synoptic gospels, the teachings of St. Paul, and the Johannine literature. 
Since Marcion, sometimes a negative answer is given to this question. This arti-
cle investigates the relationship between the Old Testament, the “Synoptic Je-
sus”, and St. Paul. The conclusion is that Jesus fulfils and hence confirms the rev-
elation testified to in the Old Testament and that Paul, in spite of the apparent 
tension between his mission and that of Jesus, in fact is a faithful witness to the revela-
tion that has taken place in Jesus’ mission, His death and resurrection.

Die Einheit der Offenbarung. Altes Testament – Jesus – Paulus
(The unity of Revelation. Old Testament – Jesus – Paul)


